

## СОДЕРЖАНИЕ

### ИСТОРИЯ НОВОГО ВРЕМЕНИ СТРАН ЗАПАДНОЙ ЕВРОПЫ И АМЕРИКИ

*Строганов А. В.* Роль мифа о Бруте в истории британской монархии в IX–XVII веках . . . . . 9

*Гончарова Т. Н.* Контрреволюция 1802 г. во французских колониях: решение Бонапарта о восстановлении рабства. . . . . 29

*Сафонов М. М.* За кулисами революции: интрига и власть («кругом измена и трусость, и обман»?) . . . . . 44

### ИСТОРИЯ НОВЕЙШЕГО ВРЕМЕНИ СТРАН ЗАПАДА

*Балащенко Ю. Д.* «Морской волк» Дий Репин — жертва русских контрреволюционных сил в Финляндии . . . . . 84

*Пленков О. Ю.* Нацистская контрреволюция в сфере народного образования . . . . . 116

*Хаблова Е. С.* Французская переписка Николая Ивановича Вавилова: штрихи к портрету . . . . . 135

**ИСТОРИОГРАФИЯ, ИСТОЧНИКОВЕДЕНИЕ,  
МЕТОДЫ ИСТОРИЧЕСКОГО ИССЛЕДОВАНИЯ**

*Ялугина Е. Е.* Отражение внешней политики Франции периода Голландской войны в мемуарном сочинении Прими Висконти . . . . . 146

*Кирющенко Н. В.* Историк Великой Северной войны (к 60-летию профессора П. А. Кротова) . . . . . 162

Список научных трудов д. и.н. П. А. Кротова / составитель к.и.н. Н. Р. Славнитский . . . . . 202

**РЕЦЕНЗИИ**

*Смолин А. В.* Планы Германской контрреволюции в Прибалтике 1918–1919 гг. . . . . 224

*Требования к подаче материалов в журнал* . . . . . 234

## CONTENTS

### MODERN HISTORY OF WESTERN EUROPE AND AMERICA

- Stroganov A. V.* The role of the Brutus's myth in the history of the British monarchy in the 9th–17th centuries . . . . . 9
- Goncharova T. N.* The Counter-Revolution of 1802 in the French colonies: Bonaparte's decision to restore slavery. . . . . 29
- Safonov M. M.* Behind the scenes of the Revolution: intrigue and power (“around treason and cowardice, and deception”?) . . . . . 44

### CONTEMPORARY HISTORY OF WESTERN COUNTRIES

- Balatsenko Yu. D.* Diy Repin, a “sea wolf”, and a victim of Russian counter-revolutionary forces in Finland . . . . . 84
- Plenkov O. Yu.* Nazi Counter-Revolution in the field of public education . . . 116
- Khablova E. S.* Nikolai Vavilov's french correspondence: strokes for the portrait. . . . . 135

**HISTORIOGRAPHY, CRITICAL STUDY OF SOURCES,  
METHODS OF HISTORICAL RESEARCH**

*Yalugina E. E.* Reflection of the French foreign policy during the Dutch war in memoirs of Primi Visconti . . . . . 146

*Kiryushchenko N. V.* The historian of the Great North War (To the 60th anniversary of Professor P. A. Krotov) . . . . . 162

List of scientific works of the Doctor of historical sciences P. A. Krotov / compiler PhD in History N. R. Slavnitski . . . . . 202

**REVIEWS**

*Smolin A. V.* Plans of the German Counter-Revolution in the Baltics . . . . . 224

*Requirements for submitting materials to the journal* . . . . . 234